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Captain Edward Lyon BERTHON, DSO, DSC and Bar – Biography-6
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          Edward Lyon Berthon was born the 15th of September 1894, in Demerara, British Guiana. He entered the Royal Navy the 15th of September 1907, as a Cadet. From May 1912 to April 1915, he was on board the battleship HMS Agamemnon, being promoted Sub-Lieutenant on the 15th of March 1915. He then served in the destroyer HMS Racoon (Mediterranean Sea and Chatham) until the 30th of September 1917. The HMS Racoon was involved in the Gallipoli campaign ; in July 1915, she was sweeping the Dardanelles and she was hit by a shell. Edward Berthon was promoted Lieutenant on the 15th of September 1916. From the 1st of October 1917 to the 23th of March 1918, he served in the destroyers HMS Vanquisher, Pelican and Viceroy, in the Atlantic fleet (Rosyth, Ireland).  He was then appointed at Dover and was involved in the operations against Zeebrugge, on the night of 22-23 April, 1918. From the 28th of May 1918 to the 30th of September 1920, he served on the destroyers Whirlwind and Verity (Atlantic fleet, Scapa Flow and Rosyth). From October 1920 to September 1922, he attended (or led ?) a training course in Plymouth (HMS Impregnable). From October 1922 to March 1925, he was appointed to various shore establishments in Plymouth and Portsmouth, being promoted Lieutenant-Commander on the 15th of September 1924. From 1st of April 1925 to the 2nd of November 1929, he had successive commands of the destroyers HMS Viceroy (Malta), HMS Wivern (Hong-Kong) and HMS Wild Swan (Malta), before being promoted Commander on the 31st of December 1929. From May 1930 to October 1930, he followed courses in Portsmouth. From January 1931 to March 1934, he served in New Zealand as Officer in Charge of the Royal Navy base in Auckland (HMNZS Philomel). From August 1934 to September 1936, he was in command of destroyer HMS Crusader (Portsmouth and Aden) ; from October 1935 to March 1936, the HMS Crusader was deployed in the Red Sea, to monitor Italian warship movements. She returned to Portsmouth in April 1936 and was under refit until the 30th of May. In August-September 1936, the HMS Crusader evacuated  British nationals from Spanish ports, on the Bay of Biscay. From the 21st of September 1936, to the 14th of July 1937, Edward Berthon was in command of destroyer HMS Winchester (Portsmouth), being promoted Captain on the 30th of June 1937. From January to July 1938, he followed a senior officer’s technical course in Portsmouth (HMS Victory) and a war course in London-Greenwich (HMS President). In October 1938, he was appointed as Officer in Charge of the Royal Navy base in Colombo (HMS Norfolk II), until March 1940.  On the 27th of May 1940, he was appointed in command of destroyer HMS Keith, to replace Captain David James Robert Simson, killed the 23rd of May in the harbour of Boulogne-sur-Mer.
    On the 30th of May, HMS Keith left Dover at 17.32, by the X route, for Dunkirk. At 19.59, the Keith entered Dunkirk Harbour and secured alongside the eastern arm. She had to slip to search for Rear-Admiral Wake-Walker. At 20.50, she re-entered Dunkirk Harbour and she embarked 992 soldiers in 30 minutes; she went back to Dover at 00.45 the 31st (in 3 hours) to disembark them. At 03.05, she proceeded and stopped off Bray-Dunes at 06.08. Rear-Admiral Wake-Walker and his staff embarked at 06.35, to coordinate the operations at sea during the day, passing orders, marshalling boats, off successively La Panne, Bray-Dunes, Dunkirk, Bray-Dunes, La Panne, Rosendael, and finally La Panne. The Keith was also providing a wireless link to the operational headquarters at Dover. Between 19.08 and 20.16, the HMS Keith embarked the army staff officers. She then proceeded off Dunkirk, Bray-Dunes and La Panne, embarking at 24.00 Lord Gort, transferred from the minesweeper Hebe. The 1st of June, at 03.04, Lord Gort and General Leese embarked in MA/SB 6, to gain Dover. HMS Keith had not one single round of H.A. ammunition left, and Captain Berthon begged Rear-Admiral Wake-Walker to let them to take a board of troops to Dover and to take more ammunition on board, but he refused. From 07.37, the HMS Keith received numerous dive bomb attacks, was hit in No.2 boiler room, started to list to port and anchored. Rear-Admiral Wake-Walker and his staff were transferred to MTB 102, to proceed to Dunkirk and then Dover. After further dive bomb attacks, the Keith was settling and Captain Berthon ordered abandon ship at 08.30. He embarked aboard tug St Abbs, with a few men, while other officers and ratings were rescued by tug Vincia (who rescued 1 officer, 83 ratings and 10 members of the army staff officers), HM Skoot Hilda (who rescued 2 officers and 20 ratings, commanded by Lt A Gray RN), minesweepers Salamander (who kept 7 ratings) and Skipjack. From tug St Abbs, Captain Berthon sent signals to destroyer HMS Basilisk (Captain Maxwell Richmond), asking it to sink Keith. But he was desperately sorry to see that the Basilisk was also attacked by dive bombers, hit by several bombs, set on fire, and rendered immobile: “It looked just awful from us, with the Basilisk smothered with black explosions and so far as I thought all men must have been killed; these cordite fires looked wicked.” [At the same time, the minesweeper Skipjack was attacked by 10 Junkers 88, hit by 2 bombs and she sank in 20 minutes]. At 9.00, the tug St Abbs sailed for the Dunkirk’s Harbour, with 130 ratings and soldiers on board ; at 09.50, she was blown up by one bomb and sank in 45 seconds [while the HMS Keith was sunk in a salvo of bombs]. With 30 others, Captain Berthon found himself swimming in the water, where they were still bombed and machine-gunned. He was suffering from bad bruising of a hip and one leg, and had an awful job to reach the wreck of cargo Clan Macallister (sunk the 29th of May), along with 3 officers (Lieutenants  Charles Adams and Robert Hughes and Midshipman Harry Poustie) and 13 ratings (among them : Leading Telegraphist Ernest John Beeley, Gunner Ian Nethercoot, Leading Seaman Joplin). He lay there half dead to be bombed again. Around 11.00, the motor lighter YC 63 came alongside the Clan MacAlister and took the 17 survivors of the Keith. The 2nd of June at 02.00, the engine of the YC 63 broke down, and she was taken in tow by the tug Sun XI, to reach Dover at 07.00. Captain Berthon was sent to hospital, to be treated for few days. [Three officers and 33 ratings of the HMS Keith were lost].
       From the 8th of June 1940 to the 5th of March 1941, Captain Berthon was in duty at Portsmouth and London-Greenwich (maybe as instructor ?). He was then sent to Glasgow, to follow the completion of HMS Roberts, a newly built monitor.
     The 10th of July 1941, Captain Berthon was appointed in command of the 4th flotilla of destroyers in Plymouth and of the Tribal Class destroyer HMS Cossack (which had liberated, on the 16th of February 1940, 299 prisoners from the German supply ship Altmark). She was torpedoed by German submarine U-563 (Lieutenant Klaus Bargsten) in North Atlantic, south-west of Portugal, the 23rd of October 1941, at 23.37, while escorting the convoy  HG-75  from Gibraltar to the United Kingdom. Captain Berthon died with 159 officers and men of the crew; there were 60 survivors (amongst them, 29 men were injured). All Tribal Class destroyers (with a total crews of 3300 men) had been adopted in 1939 by a wealthy American couple, Mrs May Hanrahan and Captain David Carlisle Hanrahan. They spent £50.000 to provide comforts to these crews during the war. Mrs Hanrahan sent a cable to Mrs E.L. Berthon to give her “Heartfelt sympathy to you and to the families of my adopted children of the sea in HMS Cossack, who have given their lives for their country”.
Honours, awards : 
- Distinguished Service Cross (London Gazette, 22 June, 1917, p 6254).
- Bar to the Distinguished Service Cross (London Gazette, 23 July, 1918, p 8590). “This officer accompanied Lieut-Cdr. Hardy to look for an Engineer Lieut. and some men who, it was thought, had been left behind. This was done under heavy and accurate fire from 4.1-inch and machine guns”. (Operations against Zeebrugge and Ostend on the night of the 22nd-23rd April 1918).
- Mentioned in Dispatches (1919).
- Chevalier of the Military Order of Avis (London Gazette, 4 February, 1921, p 949). Decoration conferred by the President of the Portuguese Republic, “in recognition of valuable services rendered by Officers of the British Naval Forces during the war”.

- Mention in Dispatches (London Gazette, 16 August, 1940, p5068). “For good services in the withdrawal of the Allied Armies from the beaches at Dunkirk”.

- Distinguished Service Order (London Gazette, 25 November, 1941, p 6771). “For courage and resolution in operations in Mediterranean waters”.
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(Biography written by Dr Jean POIRRIEZ, with the collaboration of  Morag BERTHON, Keith BATCHELOR and Captain Rodney BROWNE.)

B = battleship ; D = Destroyer ; M = Monitor ; Devonport  is near to Plymouth.
	HMS Shore

Establishments
	HMS Ships


	Periods of service

	
	
	from
	to

	Osborne College

Dartmouth College
	Cadet
	15 Sept 1907

15 Sept 1909
	14 Sep 1909

14 Sep 1911

	Cumberland (Sheerness?)
	
	15 Sept 1911
	14 May 1912

	Promoted Midshipman : 15th May 1912 ; Acting Sub-Lieutenant : 15th Sept 1914

	
	B Agamemnon 
	15 May 1912
	29 Apr 1915

	Promoted Sub-Lieutenant : 15th March 1915

	Blenheim (Mediterranean)
	D Racoon
	30 Apr 1915
	30 Sep 1915

	HMS Racoon was involved in the Gallipoli campaign ; in July 1915, she was sweeping the Dardanelles and was hit by a shell

	Pembroke 2 (Chatham)
	D Racoon
	1  Oct 1915
	24 Nov 1915

	Blenheim (Mediterranean)
	D Racoon
	25 Nov 1915
	14 0ct 1916

	Promoted Lieutenant : 15th September 1916

	Blenheim (Mediterranean)
	D Racoon
	15 Oct 1916
	20 July 1917

	Pembroke (Chatham)
	D Racoon
	21 July 1917
	30 Sep 1917

	HMS Racoon sunk the 9 January 1918, in a storm, north of Ireland (91 dead)

	Woolwich (Rosyth)

Hecla (Ireland)

Woolwich (Rosyth)
	D Vanquisher

D Pelican

D Viceroy
	1 Oct 1917

24 Oct 1917

18 Jan 1918
	23 Oct 1917

17 Jan 1918

23 Mar 1918

	Arrogant - Dover
	
	24 Mar 1918
	27May 1918

	Lieut. Berthon was involved in the operations against Zeebrugge, on the night of 22-23 April, 1918

	Attentive II - Dover
	D Whirlwind
	28 May 1918
	17 Oct 1918

	Greenwich - Scapa Flow

(Atlantic fleet)

Greenwich - Scapa Flow
Columbine - Rosyth
	D Whirlwind
D Verity
D Verity
	18 Oct 1918

16 Sep 1919

19 Dec 1919
	15 Sep 1919

18 Dec 1919

30 Sep 1920

	Impregnable - Plymouth
	Training
	1 Oct 1920
	30 Sep 1922

	Thunderer - Plymouth
Courageous - Portsmouth
Thunderer- Plymouth
Courageous - Portsmouth
Centurion - Portsmouth
Thunderer - Plymouth
	
	1 Oct 1922

13 Feb 1923

1 May 1923

10 Sep 1923

24 Apr 1924

15 May 1924
	6 Feb 1923

30 Apr 1923

9 Sep 1923

23 Apr 1924

14 May 1924

31 Marc 1925

	Promoted Lieutenant-Commander : 15th September 1914.

	Greenwich - Portsmouth
Egmont II  - Malta

Vivid - Plymouth
	D Viceroy

D Viceroy

D Viceroy
	1 Apr 1925

1 Nov 1925

1 Apr 1927
	31 Oct 1925

31 Marc 1927

18 May 1927

	Vivid (leave)
	
	19 May 1927
	30 June 1927

	Tamar II - Hong-Kong
Victory - Portsmouth
	D Wivern
D Wivern
	1 July 1927

9 July 1928
	8 July 1928

11 Sep 1928

	Pembroke - Chatham
Egmont II – Malta
Pembroke - Chatham
	D Wild Swan
D Wild Swan

	12 Sept 1928

16 Oct 1928
3 Nov 1929
	15 Oct 1928

2 Nov 1929
7 Jan 1930

	Promoted Commander : 31st December 1929. 

	Victory -Portsmouth
	(Course)
	5 May 1930
	4 July 1930

	Pembroke - Chatham
	(Leave)
	5 July 1930
	10 July 1930

	Victory –Portsmouth

Victory
	(Course)

(Leave)
	11 Aug 1930

11 Oct 1930
	10 Oct 1930

16 Oct 1930

	Philomel - Auckland
	(New-Zealand Division)
	2 Jan 1931
	15 Marc 1934

	Victory – Portsmouth

Norfolk III – Aden
	D Crusader
D Crusader
	31 Aug 1934

1 Jan 1936
	31 Dec 1935

31 Marc 1936

	After the Italian invasion of Abyssinia in August 1935, HMS Crusader was sent in the Mediterranean sea ; from October 1935 to March 1936, she was deployed in the Red Sea to monitor Italian warship movements. She returned to Portsmouth in April 1936 and was refitted there until the 3Oth of May.

	Victory - Portsmouth
	D Crusader
	1 Apr 1936
	20 Sept 1936

	During the beginning of the Spanish Civil War, in August-September 1936, the HMS Crusader evacuated British nationals from Spanish ports on the Bay of Biscay.

	Vernon - Portsmouth
	D Winchester
	21 Sept 1936
	14 July 1937

	Victory - Portsmouth
	(leave)
	15 July 1937
	28 July 1937

	Promoted Captain : 30th June 1937

	Victory - Portsmouth
	(course)
	10 Jan 1938
	11 March 1938

	President -  London
	
	12 March 1938
	22 July 1938

	Victory – Portsmouth

Victory - Portsmouth
	(leave)

(unemployed)
	23 July 1938

13 Aug 1938
	12 Aug 1938

27 Sept 1938

	Caledon - Plymouth
	D Keppel
	28 Sept 1938
	14 Oct 1938

	In command of the 11th flotilla of destroyers, in Devonport Sub-Command

	Norfolk II - Colombo
Gloucester II - Colombo
	
	15 Oct 1938

2 May 1939
	1 May 1939
31 March 1940

	Captain in charge of the Royal Navy base in Ceylon

	Stag – Port Saïd
	
	1 April 1940
	22 April 1940

	Victory - Portsmouth
	
	23 April 1940
	26 May 1940

	Lynx - Dover
	D Keith
	27 May 1940
	1st June 1940

	Participation in operation Dynamo ; HMS Keith was sunk the 1st of June 1940.

	Sandhurst - Dover
	
	2 June 1940
	7 June 1940

	Captain in command of the 19th destroyer flotilla.

	Victory – Portsmouth

President – London
	(Duty – IDC)
	8 June 1940

11 Febr 1941
	10 Febr 1941
5 March 1941

	Spartiate - Glasgow
	M Roberts
	6 March 1941
	9 July 1941

	HMS Roberts was a new monitor, launched in Clydebank, on 1 April 1941, with 2 x 15 inch guns ; she was completed on 27 October 1941.

	Drake - Plymouth
	D Cossack
	10 July 1941
	23 Oct 1941

	Captain in command of HMS Cossack and of the 4th destroyer flotilla. HMS Cossack was torpedoed by German submarine U-563 (Lieutenant Klaus Bargsten) in North Atlantic, south-west of Portugal, the 23th of October 1941, at 23.37, while escorting convoy HG75 from Gibraltar to the United Kingdom ; 158 officers and men died with Captain Berthon ; there were 60 survivors (with 29 injured).


Capitaine Edward Lyon Berthon, DSO, DSC avec barette.
     Edward Lyon Berthon est né le 15 septembre 1894, dans le Demerara, en Guyane britannique. Il a intégré la Royal Navy comme cadet le 15 septembre 1907. De mai 1912 à avril 1915, il a servi à bord du cuirassé HMS Agamemnon, pour être promu sous-lieutenant le 15 mars 1915. Il a servi ensuite sur le destroyer HMS Racoon  (Mer Méditerranée et Chatham) jusqu’au 30 septembre 1917. Le Racoon a participé à la campagne de Gallipoli ; en juillet 1917, il a effectué du dragage de mines dans les Dardanelles et a été atteint par un obus. Edward Berthon a été promu lieutenant le 15 septembre 1916. Du 1er octobre 1917 au 23 mars 1918, il  servit  successivement sur les destroyers HMS Vanquisher, Pelican et Viceroy, dans la flotte de l’Atlantique (Rosyth, Irlande). Il fut ensuite nommé à Douvres et participa aux opérations contre Zeebrugge, dans la nuit du 22 au 23 avril 1918. Du 28 mai 1918 au 30 septembre 1920, il servit sur les destroyers Whirlwind et Verity (flotte de l’Atlantique, Scapa Flow et Rosyth).  D’octobre 1920 à septembre 1922, il dirigea (ou suivit ?) des cours de formation à Plymouth (HMS Impregnable). D’octobre 1922 à mars 1925, il fut nommé dans divers établissements à terre, à Plymouth et Portsmouth, en étant promu capitaine de corvette le 15 septembre 1924. D’avril 1925 à novembre 1929, il commanda successivement les destroyers HMS Viceroy (à Malte), HMS Wivern (à Hong-Kong) et HMS Wild Swan (à Malte), en étant promu capitaine de frégate le 31 décembre 1929. De janvier 1931 à mars 1934, il dirigea la base de la Royal Navy en Nouvelle-Zélande, à Auckland (HMNZS Philomel). D’août 1934 à septembre 1936, il commanda le destroyer HMS Crusader. Celui-ci fut déployé en Mer Rouge d’octobre 1935 à mars 1936, pour y surveiller les mouvements des navires de guerre italiens. Le Crusader retourna à Portsmouth en avril 1936, pour y être révisé jusqu’au 30 mai. En août et septembre 1936, le Crusader participa à l’évacuation de Britanniques depuis des ports espagnols, dans le golfe de Gascogne. Du 21 septembre 1936 au 14 juillet 1937, Edward Berthon commanda le destroyer HMS Winchester (Portsmouth), en étant promu capitaine de vaisseau le 30 juin 1937.  De janvier à juillet 1938, il suivit un cours de formation technique pour officiers supérieurs à Portsmouth (HMS Victory), puis un cours de l’école de guerre à Londres-Greenwich (HMS President). En octobre 1938, il fut nommé au commandement de la base de la Royal Navy à Colombo (HMS Norfolk II), jusque mars 1940. Le 27 mai 1940, il fut nommé au commandement du destroyer HMS Keith, pour remplacer le capitaine David Simson, tué le 23 mai dans le port de Boulogne-sur-Mer.
     Le 30 mai 1940, à 17.32, l’HMS Keith quitta Douvres pour Dunkerque par la route X. A 19.59, il entra dans le port de Dunkerque et s’amarra le long de la jetée est. Il dut ensuite repartir pour chercher le vice-amiral Wake-Walker. A 20.50, il entra de nouveau dans le port de Dunkerque et embarqua 992 soldats en 30 minutes ; il retourna ensuite à Douvres en 3 heures, pour y arriver à 00.45 le 31 mai et y débarquer les soldats. A 03.05, il repartit pour la côte française et s’arrêta au large de Bray-Dunes à 06.08. Le vice-amiral Wake-Walker y embarqua avec son équipe à 06.35, pour coordonner en mer les opérations d’évacuation, transmettent ses ordres, guidant les navires, successivement au large de La Panne, Bray-Dunes, Dunkerque, Bray-Dunes, La Panne, Rosendael et finalement La Panne. Le Keith fournissait également une liaison radio avec le quartier général des opérations à Douvres. Entre 19.08 et 20.16, le Keith embarqua les officiers de l’état-major de l’armée britannique. Il repartit ensuite devant Dunkerque, puis Bray-Dunes et La Panne, embarquant à 24.00 lord Gort, transféré depuis le dragueur de mines Hebe.  Le 1er juin à 03.04, Lord Gort et le général Leese embarquèrent à bord du MA/SB 6, pour gagner Douvres. Le Keith n’avait plus de munitions pour ses canons anti-aériens et le capitaine Berthon demanda au vice-amiral Wake-Walker de le laisser charger des soldats pour retourner à Douvres et y faire le plein de munitions, mais il refusa. A partir de 07.37, le Keith subit plusieurs attaques de bombardiers en piqué, fut touché dans la salle de chauffe n°2, se mit à giter et mouilla l’ancre. Le vice-amiral Wake-Walker et son équipe furent transférés sur la MTB 102, pour gagner Dunkerque, puis Douvres. Le Keith d’autres attaques aériennes et s’échoua et le capitaine Berthon ordonna d’évacuer le navire à 08.30. Il embarqua avec quelques hommes à bord du remorqueur St Abbs, tandis que d’autres officiers et marins étaient secourus par le remorqueur Vincia (qui ramena 1 officier, 83 marins et 10 officiers de l’état-major de l’armée), le skoot Hilda (commandé par le lieutenant A Gray, il ramena 2 officiers et 83 marins), les dragueurs de mines Salamander (qui ramena 7 marins) et Skipjack. Depuis le St Abbs, le capitaine Berthon envoya des signaux au destroyer Basilisk (capitaine Maxwell Richmond) pour lui demander de couler le Keith. Mais il fut désolé de voir le Basilisk attaqué aussi par des bombardiers en piqué, atteint par plusieurs bombes, en flammes et immobilisé. « C’était terrible de voir le Basilisk secoué d’explosions noires, et je pensais bien que tous les hommes à bord devaient être tués ; ces incendies de cordite paraissaient épouvantables. » [Au même moment, le dragueur de mines Skipjack était attaqué aussi par 10 Junkers 88, atteint par deux bombes et il coula en 20 minutes.] A 09.00, le remorqueur St Abbs partit pour le port de Dunkerque, avec 130 marins et soldats à bord ; à 09.50, il fut atteint par une bombe et coula en 45 secondes [pendant que le Keith était coulé par une autre salve de bombes]. Le capitaine Berthon se retrouva alors en train de nager dans la mer, avec 30 autres, et ils y furent encore bombardés et mitraillés. Il souffrait de contusions sévères à une hanche et une jambe et il eut du mal à rejoindre l’épave du cargo Clan Macallister (coulé le 29 mai), avec 3 autres officiers (lieutenants Charles Adams et Robert Hughes et aspirant Harry Poustie) et 13 marins (dont le télégraphiste Ernest Beeley, le canonnier Ian Nethercoot et le second-maître Joplin). Il resta là à moitié mort, pour y être encore bombardé. A environ 11.00, l’allège motorisée YC 63 prit à son bord ces 17 rescapés du Keith. Le 2 juin à 02.00, le moteur de la YC 63 s’arrêta et elle fut prise en remorque par le Sun XI, pour arriver à Douvres à 07.00. Le capitaine Berthon fut envoyé à l’hôpital pour quelques jours. [Il y eut 3 officiers et 33 marins du Keith qui ont disparu.]
     Du 8 juin 1940 au 5 mars 1941, le capitaine Berthon fut de service à Portsmouth, puis Greenwich (peut-être comme instructeur ?). Il fut ensuite envoyé à Glasgow, pour suivre les aménagements du HMS Roberts, un petit cuirassé (monitor) qui venait d’être construit.

     Le 10 juillet 1941, le capitaine Berthon fut nommé au commandement de la 4ème flottille de destroyers à Plymouth et du destroyer HMS Cossack (classe Tribal, devenu célèbre le 16 février 1940, en délivrant dans un fjord de Norvège, 299 prisonniers retenus sur l’Altmark, cargo ravitailleur de l’Admiral Graf Spee). Le Cossack fut torpillé le 23 octobre 1941, à 23.37, par le sous-marin allemand U-563 (lieutenant Klaus Bargsten), en Atlantique nord, au sud-ouest du Portugal, alors qu’il escortait le convoi HG-75 depuis Gibraltar vers la Grande-Bretagne. Le capitaine Berthon disparut avec 159 officiers et marins de l’équipage ; il y eut 60 survivants, dont 29 hommes blessés. Tous les destroyers de la classe Tribal (avec 3300 hommes d’équipage au total) avaient été adoptés en 1939 par un couple d’américains fortunés, madame May Hanrahan et le capitaine David Carlisle Hanrahan ; ils ont dépensé 50.000 livres sterlings pour améliorer le confort de ces équipages durant la guerre. Madame Hanrahan a envoyé un télégramme à madame Berthon : « Je vous assure de ma sympathie la plus sincère pour vous et pour les familles de mes enfants adoptifs du HMS Cossack, qui ont donné leur vie pour leur pays ». 
Décorations :
· Distinguished Service Cross (London Gazette, 22 June, 1917, p 6254).
· Barette à la Distinguished Service Cross (London Gazette, 23 July, 1918, p 8590). “Cet officier a accompagné le capitaine de corvette Hardy pour chercher un lieutenant du génie et quelques hommes que l’on pensait avoir laissés en arrière. Cela fut fait sous un feu nourri et précis de canons  de 105mm et de mitrailleuses”. (Opérations à Zeebrugge et Ostende, la nuit du 22 au 23 avril 1918).

· Cité à l’ordre du jour (1919).

· Chevalier de l’Ordre Militaire d’Avis (London Gazette, 4 February, 1921, p 949). Décoration conférée par le Président de la République du Portugal, « en reconnaissance  des services rendus par des officiers des forces navales britanniques durant la guerre ». 
· Cité à l’ordre du jour (London Gazette, 16 August, 1940, p 5068). « Pour services rendus lors de l’évacuation des armées alliées depuis les plages à Dunkerque ».

· Distinguished Service Order (London Gazette, 25 November, 1941, p 6771). “Pour son courage et son esprit de décision lors des opérations en Méditerranée”.
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